
اولین قدم های گفتمان
«نسل حسینی» محکم برداشته شد

شعار نسل حســینی با عنوان  «نســل به نســل در پناهت هســتیم» در ماه محرم امســال آذین بخش کوچه و خیابان های شــهر بود. با حجت الاسلام 
«مجید بابا خانی» مدیرکل تشکل های دینی  سازمان تبلیغات اسلامی  به گفت وگو نشستیم  تا از فراز و فرودهای گفتمان سازی این شعار دل نشین 
بگوید. او معتقد اســت :«گفتمان نســل حســینی علاوه بر ســیاه پوش کردن معابر و خیابان ها و هیئت ها در سراســر کشــور موضوع وعظ و خطابه هم 
قرار گرفــت. این گفتمان بســیار پردامنه اســت و موضوع ســبک زندگــی و تربیتی را در خــود جای می دهــد. حتی مباحــث اصلی معنــوی و مبانی دینی 
در عبارت «نســل حســینی» تجلی پیدا می کند. حرکتی اســت که تازه آغاز شده اســت و مدتی طول می کشــد که کارکرد خودش را نشــان بدهد. این 

گفتمان می تواند بهانه ای باشد برای انتقال صحیح مفاهیم دینی و مذهبی به نسل های بعدی».

نسل حسینی

گفت و گویی صمیمی با «مجید بابا خانی»، مدیرکل تشکل های دینی سازمان تبلیغات اسلامی

یب ل بیب یو ی یم یح ل ی بر یب به و ی ن ییبم ل ببییب ییو ی یمم یحح لل یی بر ییب ببه و یی نن م

توجيهی قبل از شــروع برنامه ها و رسيدن دهه 
اول ماه محرم برگزار شد؟

اداره کل مبلغيــن ســازمان تبليغات اســلامی برای 
مبلغان شهر و قم جلسه های متعددی گذاشت تا همه 
را به روشــنگری واحدی برســاند. البته در طول سال 
جلسه های ثابتی با مبلغان شــهر قم برگزار می شود و 
افراد برجسته ای در اين گفت وگوها حضور دارند. حتی 
کمک به انتخاب شــعارهای محرمی امســال از متن 
جلسه هايی که با مبلغان داشتيم بيرون آمد. دست آخر 
شــوراهای هيئت های مذهبی که در اســتان ها فعال 
هستند، اين رســالت را بر عهده گرفتند تا برای ديگر 

مبلغان استان ها روشنگری داشته باشند.
آيا هيئت هايی که در ترويج شعار نسل 
حسينی نقش مؤثری داشــت داشتند، معرفی  

شده اند؟
بله. جوانــان و خادمــان هيئت «رزمندگان اســلام» 
نقش ويژه ای در ترويج شــعار «نسل به نسل در پناهت 

هستيم» داشتند.
مردم عامه از گفتمان «نسل حسينی» 

استقبال کردند؟
منوال بر اين بود که نظرسنجی انجام شود، اما با وجود 
فضای مجــازی می توان تا حدودی اســتقبال مردم را 
حدس زد. وقتی شــعار نسل حســينی هشتک شده 
و توســط خود مردم دست به دست می شــود متوجه 
می شويم که استقبال چشمگير بوده است. در همه اين 
سال ها شاهد بوده ايم هرقدر رسانه ها برای تبليغ تلاش 
کنند، باز هم مردم بايد کلام يا شعاری را بپذيرند و آن 
را به اشتراک بگذارند تا در بستری بزرگ تر ديده شود. 
طبق برآورد کارشناســان فضای مجــازی بيش از ۲۵ 
درصد مردم شعار نسل حسينی را شــنيده يا ديده اند. 
آمار نشان می دهد که اين گفتمان اولين قدم هايش را 

محکم برداشته است.
از اين شعار چه خروجی هايی می توان 
گرفت که بتوان بيش ازپيش در ترويج و تبليغ 

راه سيدالشهدا(ع) قدم برداشت؟

با توجه به اينکه يکی از شــعارهای محرم 
امسال «نسل به نســل در پناهت هستيم» بود. اين 
شعار در هيئت ها و مجالس چطور گفتمان سازی شد؟

بحث انتخاب شــعار در شورای شــبکه های هيئت و 
تشــکل های دينی مطرح و برای انتخاب شعار مناسب 
مباحث متعدد در چندين جلسه برگزار شد. دست آخر 
به يکی از شعارهای انتخابی «نسل به نسل در پناهت 
هستيم» رســيديم و درواقع خرد جمعی ما را به اين 
انتخاب رساند. برگزاری همين جلســه ها ناخودآگاه 
سبب شد که کارشناسان و افراد شورا روی اين موضوع 
توجه ويژه پيدا کنند. ضمن اينکه در همه اين جلسه ها 
شــورای هيئت ها، کانون مداحان و ديگر اعضا حضور 
داشتند و توانستند در حوزه های خودشان اين اشعار را 

گفتمان سازی کنند و ترويج دهند.
آيــا بــرای روشن شــدن ذهن 
روحانيون، منبری ها و هيئت داران نسبت 
به شعار «نسل به نسل در پناهت 
جلسه  هســتيم» 


